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BPRM.220.3.I4.20I9.JP 

Pan 
Sławomir Adamiec 
Dyrektor Biura Organizacyjnego 
Ministerstwa Edukacji Narodowej 

Szanowny Panie Dyrektorze, 

w nawiązaniu do wcześniejszej korespondencji' dotyczącej Listu otwartego -
stanowiska Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy, w załączeniu przekazuję kolejne wystąpienia 
przedstawicieli samorządu terytorialnego w ww. sprawie. 

Uprzejmie proszę o udzielenie odpowiedzi Zainteresowanym, z kopią do wiadomości 
Biura Prezesa Rady Ministrów. 

Z wyrazami szacunku 

RPW/11885/2019 P 
Data:2019-02-26 

Do wiadomości: 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 

Pan Tomasz Chudy, Burmistrz Gminy Zduny 
Pan Adam Misiewicz, Wójt Gminy Świercze 
Pani Ewa Jurkowska-Kawałko, Wójt Gminy Stare Juchy 
Pan Tadeusz Bobek, Wójt Gminy Krasiczyn 
Pan Artur Kłysz. Burmistrz Miasta i Gminy Wysoka 

HPRM.220.3.9.11.2019 i BPRM.220.3.12.2019 

Ml ww.premier.gov.pl 



6. Pan Mirosław Durczyński, Burmistrz Goliny 
7. Pan Henryk Maruszewski, Wójt Gminy Białopole 
8. Pan Piotr Pawlik, !3urmistrz Gminy i Miasta Mirosławiec 
9. Pan Adam Pawlicki, Burmistrz Jarocina 
10. Pan Krzy sztof Wypij, Wójt Gminy Chełmno 
11. Pan Sławomir Chmielewski, Burmistrz Gminy i Miasta Mogielnica 
12. Pan Michał Chrząszcz, Wójt Gminy Ostaszewo 
13. Pan Krzysztof Kryszczuk, Wójt Gminy Wiśniew 
14. Pan Karol Grzęda, Wójt Gminy Łaziska 
15. Pan Piotr Kowal, Wójt Gminy Łysomice 
16. Pani Teresa Mazurek, Wójt Gminy Świdnica 
17. Pan Mirosław Matulski, Wójt Gminy Słupia 
18. Pan Marian Kmieciak, Wójt Gminy Odrzywół 
19. Pan Krzysztof Warda, Wójt Gminy Krzywda 
20. Pan Szymon Sidor, Wójt Gminy Wojciechowice 
21. Pan Wiesław Pikuła, Wójt Gminy Cyców 
22. Pan Tomasz Woźniak, Wójt Gminy Wróblew 
23. Pan Anatol Piaskowski, Wójt Gminy SieroszevN icc 
24. Pan Ryszard Borowski. Wójt Gminy Koneck 
25. Pan Dariusz Modzelewski, Wójt Gminy Rutki 
26. Pan Jacek Czarnecki, Wójt Gminy Chełmża 
27. Pan Adam Bodzioch, Burmistrz Miasta i Gminy Kazimierza Wielka 
28. Pan Stanisław Duszczyk, Wójt Gminy Siennica 
29. Pan Zbigniew Walczak, Wójt Gminy Jarocin 
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Zduny, dn ia 15 lu tego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady M i n i s t r ó w 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Min is te r Edukac j i N a r o d o w e j 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Min is te r F inansów 

Jako Bu rm is t r z G m i n y Zduny up rze jm ie i n f o r m u j ę , iż p o p i e r a m „List o t w a r t y -

s t a n o w i s k o Zw iązku G m i n W i e j s k i c h Rzeczypospo l i te j Po lsk ie j w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a 

zadań o ś w i a t o w y c h przez s a m o r z ą d y " i zgadzam się z jego t reścią. 

F i n a n s o w a n i e ośw ia t y , w o b e c n i edoszacowan ia p r z e k a z y w a n e j n a m s u b w e n c j i 

o ś w i a t o w e j , p rzekroczy ło r ac j ona lne w s p o m a g a n i e p rocesu edukac j i m ł o d e g o poko len ia 

przez samorządy l oka lne . Poz iom n iezbędnego udz ia łu w łasnych ś r o d k ó w w 

f i n a n s o w a n i u p o d s t a w o w y c h dz ia łań o ś w i a t o w y c h , un iemoż l iw ia p r a w i d ł o w ą real izację 

i nnych zadań w ł a s n y c h gm iny i de te rm inu je je j rozwój;^ 

Czas najwyższy, aby w o b e c w z r o s t u gospodarczego i zw iększonych d o c h o d ó w Państwa 

zwiększyć nak łady na edukac ję . W p r z e c i w n y m w y p a d k u s t a n i e m y p rzed para l i żem 

b u d ż e t ó w loka lnych s a m o r z ą d ó w . 
W z y w a m do pod jęc ia n a t y c h m i a s t o w y c h dzia łań nap rawczych w zak res ie edukac j i . 

Z p o w a ż a n i e m : 

mgr Tomas. 

w za łączen iu : 
List o twa r t y - s t a n o w i s k o Z G W R P 
w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a zadań 
o ś w i a t o w y c h przez samorządy . 

Prezesa Rady Ministrów \MP Biuro 



Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i tej Polskiej 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w lalach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieal^tualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie >vystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejsłdch nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycieisłdch bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przeji-zystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. « /I 
Przewodniczi«cv 

Związku Gmin \\ph\skich 
RzecZYpospolilojfjfolskiej 

Marek Olszewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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2 O -02- 2019 Świercze, dn ia 18 lu ty 2 0 1 9 r. 

n ' R n 

Szanowny Pan hhfli435i7g 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady M i n i s t r ó w 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Min is te r Edukac j i N a r o d o w e j 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Min is te r F inansów 

i . 

W ó j t G m i n y Świercze u p r z e j m i e i n f o rmu je , iż pop ie ram „List o t w a r t y - s t a n o w i s k o 
Związku G m i n W ie j sk i ch Rzeczypospo l i te j Po lsk ie j w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a zadań 
o ś w i a t o w y c h przez samorządy " i zgadzam się z jego t reścią. 
F i n a n s o w a n i e ośw ia ty , w o b e c n i e d o s z a c o w a n i a p r z e k a z y w a n e j n a m s u b w e n c j i 
o ś w i a t o w e j , p rzekroczy ło r ac j ona lne w s p o m a g a n i e p rocesu edukac j i m ł o d e g o poko len ia 
przez samorządy loka lne . Poz iom n iezbędnego udz ia łu w łasnych ś r o d k ó w w f i n a n s o w a n i u 
p o d s t a w o w y c h dz ia łań o ś w i a t o w y c h , u n i e m o ż l i w i a p r a w i d ł o w ą real izację i nnych zadań 
w ł a s n y c h gminy i de te rm inu je je j r o z w ó j . 

Czas na jwyższy, aby w o b e c w z r o s t u gospodarczego i zwiększonych d o c h o d ó w Państwa 
zwiększyć nak łady na edukac ję . W p r z e c i w n y m w y p a d k u s t a n i e m y p rzed para l i żem 
b u d ż e t ó w loka lnych s a m o r z ą d ó w . 
W z y w a m do pod jęc ia n a t y c h m i a s t o w y c h dz ia łań nap rawczych w zak res ie e d u k a c j i . 

W za łączen iu : 

List o t w a r t y - s t a n o w i s k o Z G W R P 
w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a zadań 
o ś w i a t o w y c h przez samorządy . 

I , w ó j t I O 
Mam Misiewicz 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 



fL 
\ ^ Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i te j Polsk ie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, źe obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji t>ędzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez hon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anactux)niczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nic starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczyciełside pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich łatach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczyciełsidch bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczyciełsidch wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
P r z e w ó d n i c a j l c y 

Związku Gmin N/yŁejskich 
Rzeczypospoliteifjfolskiej 

Marek OlsJ^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Gmina Stare Juchy 
19-330 Stare Juchy, ul. Plac 500-lecia 4,woj. warmińsko-mazurskie; tel./fax. (87) 619 90 53 

e-mail: ug@stare-juchY.pl; http://www.stare-juchy.pl 

SW.OŚ.4424.2.13.2019 

Stare Juchy, dnia 21 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz MorawieckI 
Prezes Rady M i n i s t r ó w 

Jako W ó j t G m i n y Stare Juchy uprze jmie in fo rmuję , iż pop ie ram „List o twar ty -
s tanowisko Związku Gmin Wie jsk ich Rzeczypospol i tej Polskiej w sprawie f i nansowan ia 
zadań ośw ia towych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
F inansowan ie oświa ty , wobec n iedoszacowania przekazywanej n a m subwenc j i 
ośw ia towe j , przekroczyło rac jona lne wspomagan ie procesu edukacj i m łodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych ś rodków 
w f inansowan iu pods tawowych działań oświa towych, un iemoż l iw ia p raw id łową 
real izację innych zadań własnych gminy i de terminu je je j rozwó j . 

Oświa towa s u b w e n c j a ogólna na 2018 r. dla Gminy Stare Juchy wynios ła 
2 237 257 zł, na tomias t wyda tk i na prowadzen ie szkół to 3 726 8 3 0 zł, koszt gminy 
1 296 810 zł. Dochody budżet gminy na 2018 r. - 16 550 756,25 zł. S t ruk tura dochodów 
budżetu gminy przedstawia się następująco: dochody własne 5 587 425 ,73 zł, subwenc je 
5 163 132,00 zł, dotac je na zadania z lecone i zadania własne 5 650 092 ,68 zł, środki 
z Unii Europejsk ie j 150 114, 84 zł. Znaczna część dochodów własnych gminy 
przeznaczana jes t na prowadzen ie szkół. 

Czas najwyższy, aby wobec wzros tu gospodarczego i zwiększonych dochodów 

Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przec iwnym wypadku s tan iemy przed 

paral iżem budże tów lokalnych samorządów. 
W z y w a m do podjęcia na tychmias towych działań naprawczych w zakres ie edukac j i . 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Pre 

WÓJT 
Gminy Stare Juchy 

Ewo Jurkowska-Kawałko 



Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 

St>vierdzaniy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokromie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są niealitualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anaclironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnili, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykony>vane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat >vynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający >vysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. A 
Przewodniczący 

Związku Gmin vyipjskich 
Rzeczypospoliteyfolskiej 

Marek Olsffewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Kras iczyn , dn ia 18 lutego 2 0 1 9 r. 

KPRM 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki Pf lPAS 

Prezes Rady M i n i s t r ó w 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Min is te r Edukac j i N a r o d o w e j 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 

n s ó w 

K i p clarla Prezesa Rady Minis trów 

Jako W ó j t G m i n y Kras iczyn up rze jm ie i n f o r m u j ę , iż p o p i e r a m „L is t o t w a r t y -
s t a n o w i s k o Związku G m i n W ie j sk i ch Rzeczypospo l i te j Polsk ie j w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a 
zadań o ś w i a t o w y c h przez s a m o r z ą d y " i zgadzam się z jego t reścią. 

F i n a n s o w a n i e ośw ia t y , w o b e c n i e d o s z a c o w a n i a p r z e k a z y w a n e j n a m s u b w e n c j i 
o ś w i a t o w e j , p rzekroczy ło r ac j ona lne w s p o m a g a n i e p rocesu edukac j i m ł o d e g o poko len ia 
przez samorządy loka lne . Poz iom n iezbędnego udz ia łu w łasnych ś r o d k ó w w f i n a n s o w a n i u 
p o d s t a w o w y c h dz ia łań o ś w i a t o w y c h , un iemoż l iw ia p r a w i d ł o w ą real izację innych zadań 
w łasnych gminy i d e t e r m i n u j e j e j r o z w ó j . 
Czas najwyższy, aby w o b e c w z r o s t u gospodarczego i zwiększonych d o c h o d ó w Państwa 
zwiększyć nak łady na edukac ję . W p r z e c i w n y m w y p a d k u s t a n i e m y p rzed para l i żem 
b u d ż e t ó w loka lnych s a m o r z ą d ó w . 

W z y w a m do pod jęc ia n a t y c h m i a s t o w y c h działań nap rawczych w zak res ie e d u k a c j i . 

WÓJT mm 

w za łączen iu : 
List o t w a r t y - s t a n o w i s k o Z G W R P 
w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a zadań 
o ś w i a t o w y c h przez samorządy . 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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KPRM 

Szanowny Pan 000492857 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady M i n i s t r ó w 

21 -02" Szanowna Pani 

^'-^(Ą 2-%^201'] Anna Zalewska 
Min is te r Edukac j i N a r o d o w e j 

Kancelaria Prezesa Rady M in i s t r ów 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Min is te r F inansów 

J a k o Bu rm is t r z M i a s t a i G m i n y W y s o k a uprze jmie i n f o r m u j ę , iż p o p i e r a m „L is t 
o t w a r t y - s t a n o w i s k o Związl<u G m i n W ie j sk i ch Rzeczypospo l i te j Po lsk ie j w s p r a w i e 
f i n a n s o w a n i a zadań o ś w i a t o w y c h przez samorządy " i zgadzam się z jego t reśc ią . 

F i n a n s o w a n i e ośw ia ty , w o b e c n iedoszacowan ia p r z e k a z y w a n e j n a m s u b w e n c j i 
o ś w i a t o w e j , p rzekroczy ło r ac j ona lne w s p o m a g a n i e procesu edukac j i m ł o d e g o poko len ia 
przez samorządy loka lne. Poz iom n iezbędnego udz ia łu w łasnych ś r o d k ó w w f i n a n s o w a n i u 
p o d s t a w o w y c h dz ia łań o ś w i a t o w y c l . , un iemoż l iw ia p r a w i d ł o w ą real izację innych zadań 
w ł a s n y c h gminy i d e t e r m i n u j e je j r o z w ó j . 

Jako nauczyc ie l , będący na ur lop ie bezp ła tnym na czas pe łn ien ia funkc j i , po ob jęc iu 
s t a n o w i s k a i g r u n t o w n e j ana l iz ie budże tu gminy , w y d a t k ó w ponoszonych na o ś w i a t ę o raz 
loka lnych po t r zebach (drogi , w o d o c i ą g i , kana l i zac ja , pot rzeby m i e s z k a n i o w e ) , coraz 
częściej myślę o zamkn ięc iu szkół ! Czuję się j ak Wa l l en rod , rozdar ty m iędzy mi łośc ią do 
szkół a mi łośc ią do ludzi , k t ó r y m należy zaspokoić pot rzeby egzys tenc jona lne . 

Czas najwyższy, aby w o b e c w z r o s t u gospodarczego i zw iększonych d o c h o d ó w 
Państwa zwiększyć nak łady na edukac ję . W p rzec iwnym w y p a d k u s t a n i e m y przed 
para l i żem b u d ż e t ó w loka lnych s a m o r z ą d ó w . 

W z y w a m do pod jęc ia n a t y c h m i a s t o w y c h działań nap rawczych w zak res i e e d u k a c j i . 

W za łączen iu : 
L ist o t w a r t y - s t a n o w i s k o Z G W R P w s p r a w i e f i nansowan ia zadań o ś w i a t o w y c h przez 
samorządy . 

Biuro Pi ezesa Rady Ministrów 



! Związek Gmin W i e j s k i c h Rzeczypospo l i te j Po lsk ie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy 2:ałożeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanycli zadań oświatowycłi. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na ^yykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Po2mań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodnicaftcy 

Związku Gmin V ^ j s k i c h 
RzecrypospolilejfPolskiej 

Marek Olszewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Golina, 18.02.2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna P ^ i 
Anna Zatówska 
Mipł^r Edukacji Narodowej 

Szanownai^ni 
Te r es^-^^e rw i ń s ka 

[klister Finansów 

Jako Burmistrz Goliny uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy " / zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez 
samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu 
podstawowycłi działań oświatowycti, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

II^TRZ e 

[rr.z\ńsk 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP w sprawie finansowania zadań oświatowych przez 
samorządy. 

Otrzymują: 
1. Adresat 
2. a/a 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 
finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, U obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał sif! C./jąit oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego cz^ć oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie Jest motllwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z iłdziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 . a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy załoź^jniu, że proces 
racjonalizacji bidzie systematycznie postępował sprawiając, iz liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Tc założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniąjąc ąjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu Juź lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz Inne bielące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina Jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem Jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń Jest Jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r, 
Przewodniczflcy 

Związku Gmin wyejskich 
Rzeczypospolite/folskiej 

Marek Ols^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tal. (61) 851 74 18: fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp pl a-mail: biuroOzgwrp.pl 

www.facabook.com/zgwrp 
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Białopole, dnia 14 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Jako Wój t , wraz z samorządem gminy Białopole uprzejmie informujemy, iż 
popieramy „List otwarty - stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 
w sprawie f inansowania zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzamy się z jego 
treścią. 
F inansowanie oświaty, w o b e c niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej , przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w 
f inansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację 
innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
W z y w a m y do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

mgrHenrn, 

\ A p J T 

oruszewski 

Biuro Prezesa Rady Ministrów rf\Vj 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielslde pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku >vyplat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związid zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. „ . A 
PrzGwodniCMcy 

Związku Gmin Vwjskich 
RzeczYPospolite/roIslciei 

Marek OlsJ/ewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Szanowny Pan 
Mateusz MorawieckI 

K A N C E L A R I A OGÓLNA 

2 1 '>nig 

Prezes Rady Ministrów P ł i A k - Z ^ k ^ ^ 
Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 9 

Jako Burmistrz Gminy i Miasta Mirosławiec uprzejmie informuję, iż popieram „List 

otwarty - stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie 

finansowania zadań oświatowycłi przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej, 

przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy 

lokalne. Poziom niezł)ędnego udziału własnycli środków w finansowaniu podstawowycti 

działań oświatowycłi, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy 

i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wob)ec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 

zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 

lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

wazaniem 

BURMISTRZ MIRO 

iotr Pawlik 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP w sprawie finansowania zadań oświatowych przez samorządy. 

Sporządził: 
Weronika Sabik 
Podinspektor ds. oświaty i zdrowia. 
Tel. 067/259-61-41 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
Gmina i Miasto Mirosławiec 

. Wolności 37, 78-650 Mirosławiec 
NIP 765-160-34-18 REGON: 570791508 

Nr konta bankowego: 57 8941 1032 0092 2937 2000 0020 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. ą 
PrzGwodniCMcy 

Związku Gmin V«pjskich 
Rzeczy pospoliteifrolskiej 

Marek Olstfewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Jarocin, dnia 14.02.2019 r. 

KPRM 

Szanowny Pan 
Mateusz MorawieckI fiftfi5«5326 

Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Burmistrz Jarocina uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowycłi przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej , przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w f inansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów 
Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed 
paraliżem budżetów lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

^ROCINA 

w załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 

oświatowych przez samorządy. 
Przygotowała: Renata Zawal-Przepiorą 

D y n ^ 

i5lVilMA J A R O C I N L I D E R E M INWESTYCJI W P O L S C E 

Biuro Prezesa Rady Ministrów A URZĄD MIEJSKI W JAROCINIE 
Al. N i e p o d l e g ł o ś c i 10, 63-200 Jarocin 

tel. +48 62 749 96 00; fax +48 62 747 22 25 
e-mail: office@jarocin.pl www.jarocin.pl 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortimne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowycłi. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodnica&cy 

Związku Gmin N/yŁejskich 
Rzeczypospolite/folskiej 

Marek Ols^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Szanowny Pan 
Mateusz Morawieck i 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 
Anna Za lewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna^Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako W ó j t Gminy Chełmno uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej , przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w f inansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

w załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady Ministrów , ^ 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system fmansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfił^owanic algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczy>vistości nie starcza w 
wielu samoneądach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauc'z>'cielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państ>va. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
PrzGwodniczfff icy 

Związku Gmin vyCbjskich 
Rzeczypospolite/jfolskiej 

Morek OlsUwski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel, (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.p| 

www.facebook.com/zgwrp 
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Szanowny Pan 

Mateusz Morawiecki 

Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 

Anna Zalewska 

Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 

Teresa Czerwińska 

Minister Finansów 
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Jako Burmistrz Gminy Mogielnica uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty-
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej 
przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy lokalne. 
Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu podstawowych działań oświatowych, 
uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

W Gminie Mogielnica wydatki związane z oświatą wynosiły w roku 2018- 13.512.194,40 zł, 
subwencja oświatowa - 7.613.629,00 zł, co oznacza że 43,65% wydatków finansowanych było z 
budżetu samorządu. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa zwiększyć 
nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów lokalnych 
samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

lem. 

W załączeniu: 

List otwarty- stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Sporządziła: Kinga O r ^ h o w s k a , tel. (48)66-35-149 wew.30, e-mail: oswiata@mogielnica.pl 

A SłuwoĄir Ck 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
>vyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naHczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktur)' sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwTOtny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już łat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące kosztj' prowadzenia szkól. W rzeczy^vistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
tał<że o stosownej rekompensacie na wykony>vane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku ^^^płat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż usti.lający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie po'awiaiące się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich >vynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 

hmielewstd 

Przewodnicz cy 
Zwiqzku Gmm vJJ::\sk\c\'' 
R2cczyp05polilo//c!s<iej 

Marek Olsffewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro(gzgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Ostaszewo, dnia 14 lutego 2019 r. 
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lllllllll 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wójt Gminy Ostaszewo uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w 
finansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację 
innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów 
Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed 
paraliżem budżetów lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie 
edukacji. 

W( 
MIchaihhrząszcr 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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List otwarty - Stanowisko 
Zwiijzkii Cmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Slwic rd / an i} , żc obecny system finaiisowania zadań oświatowycli przez samorządy 
wyczei pał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w lej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie aIgor)'tnui naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nic jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizjicyjne szkół. T c prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lal czę.ść o.świato\>a sulmencji ogólnej nie wystarcza na sfmansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
\\ \ nagrodzenia oi a/ inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samoi /adach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczyciciside pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nic wspomina jednak o t j m, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nic wspomina 
także o stoso>\ nej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowanc w ostatnich latach nowe 
zadania związane cłioćby z wdrażaniem ietorm> s\ stemn edukacji. 

W lej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielsliich bezpośrednio 
prze/ budżet pańs twa. 

Zasada, iż ustalając> wysokość wyna<ir<Hl/.eń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
w> eliminuje wszystkie |)ojaw iające się w lej spraw ie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
łlnansowania nauczycielskich w> nagrodzeń. Uędzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie z>vią/lvi zaw ( k I o \ \ e [lostulałami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodniczijftcy 

7wi?!7ku Gmin vM\$W\r.h 
Rreorypospoliieyrolskiei 

Marrk ()isJh?WSki 

l 

61-812 Poznari ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www facebook.com/zgwrp 
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Wójt Gminy Wiśniew 
ul. Siedlecka 13 
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Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wójt gminy Wiśniew uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań oświatowych 
przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedosi^acowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez 
samorządy lokalne. Poziom niezt)ędnego udziału własnych środków w finansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby woljec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natyclmiiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko Z G W R P 
w sprawie finansowania zadań b ) f f lM . 5 > 3 . d ^ f , 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady Ministróv^ ( r 

Kryszczu 



0% ^ ^ Związek Gmin Wie jsk ich Rzeczypospol i te j Polsk ie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anaclironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejsidch i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i Ijezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystlcie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. /i 
PrzewodnicMcy 

Związku Gmin V^jskich 
Rzeczypospołite/rolskiej 

Morek OlsVewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Łaziska, dnia 15.02.2019 r. 

Szanowny Pan 
.V10 Mateusz IVIorawiecki 

— — — ' Prezes Rady Ministrów 

Jako W ó j t Gminy Łaziska uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
F inansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej , przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w 
f inansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację 
innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
W z y w a m do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

/ ^ u, y 

mgrinż. Karb] Grzęda 

< 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

St>vierdzainy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla irmej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anacłironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sflnansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna \vystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczy>vistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
fmansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodniczący 

Zwiqzku Gmin \'\J\L\sk'Kh 
Rzccrypospolite/folskiej 

Morek Olsffewski 

61-812 Poznań ul, Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Wojt Gminy Łysomice qpR505332 

& 8 7 - 1 4 8 h y s o m i c e , ul. W a r s z a w s k a 8 Wpl. Z 1 - 0 2 - 2 0 1 9 
e - m a i l : p.kowal@lysomice.pl 

K: 

WG.033.01.2019 

Łysomice, 15 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pai 
Anna Zalewska 
Minister E ^ k a c j i Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wójt Gminy Łysomice uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań oświatowych 
przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej, 
przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy lokalne. 
Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu podstawowych działań oświatowych, 
uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa zwiększyć 
nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów lokalnych 
samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

Z poważaniem 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy 

.uro Prezesa Rady Ministrów Otrzymują : 

1. Adresaci 
2. a/a. 

GMINA ŁYSOMICE 
ul. WarszawskaS, 87-148 Łysomice, 
woj. Kujawsko-pomorskie 
tel. 56 678 32 22, fax 56 678 35 05 

NIP: 879-25-93-527 
REGON :87-111-87-38 

www.lysomice.pl 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system fmansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anacłironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wiełu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanycli zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje i>łacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
fmansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
PrzewodnicMcy 

Związku Gmin vy»jskich 
Rzecrypospoliterrolskiej 

Marek OlsVe\Nsk\ 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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GMINA ŚWIDNICA 
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Świdnica, dnia 18 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawieclu 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wójt Gminy Świdnica uprzejmie informuję, iż popieram ..List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej, 
przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy 
lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu podstawowych 
działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy 
i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

1 po 
WÓJT G M I N Y 5 b^^kH.m.hM.ibon^lU) -mmiĘ^ 

^ W załączeniu: Teresa Mazurek 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

ul. Głowackiego 4, 58-100 Świdnica 
teł. (74) 852 12 26, 852 30 67, 852 24 88, tel./fax (74) 852 02 74 

http://www.gmina.swidnica.pl e-mail: urzad@gmina.swidnica.pl 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez t>on oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anacłu-oniczne. 
Trzeba też wspomnieć o iimych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie >vystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczy>vistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania z>viązane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku ^vyplat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
PrzewodnicOTcy 

Związku Gmin Vyjpiskich 
Rzeczypospolitcjfjrolskiej 

Marek OIsmwski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Słupia, dnia 18 lutego 2019 roku 

KPRM 

K.ANCELAPJA O G Ó L N A 

Wójt Gminy Słupia 

SG.0053.1.2019 

21 -02- 2019 

fi0fi492864 

Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Jako Wój t Gminy Słupia uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie 
f inansowania zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam 
subwencji oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji 
młodego pokolenia przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału 
własnych środków w f inansowaniu podstawowych działań oświatowych, 
uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy i determinuje jej 
rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych 
dochodów Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku 
staniemy przed paraliżem budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

Z poważaniem 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

W Ó J T i 

Mirosław Makulski 

Urząd Gminy w Słupi 
Słupia 136, 96-128 Słupia 

slupia compl e-mail:gmina@slupia.com.pl 
tel.: 46 831 55 91. fax: 46 831 55 14 

skrytka e-Puap: x52urx05pw 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, żc obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
PrzewodniCMcy 

Związku Gmin VuW&jskich 
RzeczYpospoiitc/jfobkie) 

Morek Olsi ^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www. f aceboo k. com/zg wrp 
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Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Minist rów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wój t Gminy Odrzywół uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisl<o Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków 
w f inansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową 
realizację innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

W załączeniu: 
Ust otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

n Kf liMciak y^ngr^ańań 

•y / 
Diuro Prezesa Rady Ministrów ^01 
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! Związek Gmin Wie jsk ich Rzeczypospol i te j Polsk ie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anacłironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowanłu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzecz)'>vistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państ>va. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
P r z e w o d n i c z ą c y 

Związku Gmin vyŁejskich 
Rzeczypospolite/f olskiej 

Marek OlsBewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail; biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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KANCELARi/* •''̂ TtĴ N'- <Anv yilMSTPOW 

PP2ESV;iETL0N',-•>'lh( vU'fERANANR7 



WÓJT GMINY KRZYWDA 
ul. Żelechowska 24 B 

21-470 l^zywda 
woj. lubelskie 

KPRM 

n0fi5383g7 

KANCELARIA OGÓLNA 

0 0 ^ 0 
Wp!. 2 1 

Kancelaria l'rezcsa Rady Ministrów 9 

Krzywda, dnia 18.02.2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Jako Wój t Gminy Krzywda uprze/mie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w f inansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

W! 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Do wiadomości: 
1. Sz. P. Anna Zalewska Minister Edulcacji Narodowej 
2. Sz. P. Teresa Czerwińsl<a Minister Finansów 

Biuro Prezesa Rady Ministrów V > 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Shyierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa został>' samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna >vystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzy stym system 
finansowania nauczycielskich >vynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
P r z e w o d n i c z ą c y 

Związku Gmin WtiEjskich 
Rzeaypospolite/yolskiej 

Marek OIsłfewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 9 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Minist rów 

Jako Wó j t Gminy Wojciechowice uprzejmie informuję, iż popieram „List o t w a r t y -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w f inansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

Otrzymuje: 

1. Minister Edukacji Narodowej 
Anna Zalewska 

2. Minister Finansów 
Teresa Czerwińska 

3. a/a 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanycłi zadań oświatowycłi. Powinna wystarczyć na nauczycielslde 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania z>viązane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewód n i c M c y 

Związku Gmin \/\fk\sk\cb 
Rieczypospolite/łolskiej 

Marek Ols^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Szanowna Paiji-
Anna Z^Jet^^ka 

Eer Edukacji Narodowej 

Szanowna Ps 
T e r e s a j S ^ w i ń s k a 

ister Finansów 

Jako Wójt Gminy Cyców uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w 
finansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację 
innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów 
Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed 
paraliżem budżetów lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie 
edukacji. 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko Z G W R P 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro r . c c ..nady Ministrów 



Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i te j Polsk ie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algory tmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencj i oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anaclironiczne. 
Trzeba też wsporrmieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nic starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
P r z e w o d n i c z ą c y 

Związku Gmin Vyi|Bjskich 
Rzeczypospolite/folskiej 

Marek Olshewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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K P R f l 

GMINA WRÓBLEW nfifi538396 
Wróblew 15 
9S-285 Wróblew 
województwo łódzkie 
powiat sieradzki 

tel. (43) 828 66 00 
f u (43) 821 34 18 
e-mail: ginina@wToblew.pl 
www.wroblew.pl 

KANCELARIA OGÓLNA 

Wpl. 21 -02- wg 

Kancelaria Prezesa Rady iMiiiisu ów 9 

Wróblew, dnia 18 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Ra(dy Ministrów 

Jako Wój t Gminy Wróblew uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań oświatowych 
przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej, 
przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy 
lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu podstawowych 
działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań własnych gminy 
i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

W O J T G 

Tomasz U^oźniak 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP w sprawie finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Biuro Prc/< Ministrów 



l Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i te j Polskie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anaclironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodniczący 

Związku Gmin vy^jskich 
Rzeciypospolite/folskiej 

Marek Olskewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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U R Z Ą D G M I N Y S I E R O S Z E W I C E 
63-405 Sieroszewice, ul. Ostrowska 65 
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K A N C E L A R I A OGÓLNA 

Wpl. 2 1 -02- 2019 

KnnccIariaPrc7e$2 ".ndy Ministrów 101 

Sieroszewice, dnia 18 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 
Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Min is t rów 

Szanowna Pani 
Anna Zalewska 
Minister Edukacji Narodowej 

Szanowna Pani 
Teresa Czerwińska 
Minister Finansów 

Jako Wój t Gminy Sieroszewice uprzejmie informuję, iż popieram „Ust otwarty -
stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencj i 
oświatowej , przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków 
w f inansowaniu podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową 
realizację innych zadań własnych gminy i determinuje jej rozwój. 
Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem 
budżetów lokalnych samorządów. 
Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacj i . 

W załączeniu: 
Ust otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Piaskowski 

Do wiadomości: 
1. Tomasz Ławniczak - Poseł na Sejm RP 
2. Joanna Lichocka - Poseł na Sejm RP 
3. Jan Mosiński - Poseł Na Sejm RP 
4. Jan Dziedziczak - Poseł na Sejm RP 
5. Piotr Marek Kaleta - Poseł na Sejm RP 

B i u r o l i c ^ e s a i<. v . j i S l i n i s t r ó w . >^ 



6. Jarosław Urbaniak - Poseł na Sejm RP 
7. Adam Szłapka - Poseł na Sejm RP 
8. Mariusz Witczak - Poseł na Sejm RP 
9. Bożena Henczyca - Poseł na Sejm RP 
10. Wojciech Ziemniak - Poseł na Sejm RP 
11. Jerzy Kozłowski - Poseł na Sejm RP 
12. Łukasz Mikołajczyk - Senator RP 
13. Andrzej Wojtyła - Senator RP 
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I Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

St^vierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktur)' sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swot)oda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczyivistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na naucz)'cielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych Yiynagrodzeń? Nie wspomina 
tal<że o stosownej rekompensacie na wykony>vane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania z>viązane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat %vynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia? lutego 2019 r. , . j 
P r z e w o d n i C O T c y 

Zvviqzku Gmin vJik\skich 
Rzeczypospoliteirolskioj 

Marek Olsj^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 9 

Koneck, dnia 15 lutego 2019 r. 

Szanowny Pan 

Mateusz Morawiecki 

Prezes Rady Ministrów 

"'Szaąowna Pani 

Anna Zalew 

Minister Edukacji Naro 

KPRP1 

nnn538395 

inowna Pani 

Teresa^^H:5^ńska 

Minister Finansów 

Jako Wójt Gminy Koneck uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań 
oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez 
samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed paraliżem budżetów 
lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

Biuro Prezesa Rady Ministrów > 

Ozorowski 

Urząd Gminy w Konecku, powiat aleksandrowski 
Konto: Bank Spółdzielczy Kowal O/Koneck nr 08 9557 1016 0000 0231 2000 0001 

NIP 891-14-00-004, REGON 000534227 



w załączeniu: 

List otwarty - stanowisko ZGWRP 

w sprawie finansowania zadań 

oświatowych przez samorządy. 

Urząd Gminy w Konecku, powiat aleksandrowski 
Konto: Bank Spółdzielczy Kowal O/Koneck nr 08 9557 1016 0000 0231 2000 0001 

NIP 891-14-00-004, REGON 000534227 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortuime, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokromie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anacłironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach ksztahowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w ksztahowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. A 
PrzewodnicMCY 

Związku Gmin vyŁejskich 
Rzeczy pospolitc/rolskiej 

Marek OIsmwski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Szanowny Pan 
Kady Ministrów 10 Mateusz Morawieck l 

Prezes Rady Ministrów 

Jako Wój t Gminy Rutki uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty - stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji 
oświatowej, przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia 
przez samorządy lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w f inansowaniu 
podstawowych działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizację innych zadań 
własnych gminy i determinuje jej rozwój. 

Czas najwyższy, aby wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów 
Państwa zwiększyć nakłady na edukację. W przeciwnym wypadku staniemy przed 
paraliżem budżetów lokalnych samorządów. 

Wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

Z poważaniem 

W załączeniu: 
List otwarty - stanowisko ZGWRP 
w sprawie f inansowania zadań 
oświatowych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 



I Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i te j Polskie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system fmansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu nal iczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o irmych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatONvych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. T e prawa został}' samorządom odebrane! 

Od wielu j u ż lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu s amorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli s amorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażan iem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państ>va. 

Zasada, iż us ta la jący wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie po jawia jące się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. „ A 
^ PrzewodnicMcy 

Związku Gmin W\kiskich 
Rzeczypospolitctfjfolskiej 

Murek Olsi^wski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4, te! (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: biuro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Chełmża, dnia 18 luteuo 2019 r. 

Sziinonny Pan 

\ Id te lis z Mora niecki 

Prezes Ruch Miiiisirów 

KPRM 

fiRfi538394 

Jako Wójt ( iminy Chełmża uprzejmie informuję, iż popieram ..List otwarty -
stanowisko Z.wiązku Gmin Wiejskieh Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy" i zgadzam sie z jego treścią. 
Finansowanie oświaty, wobec niedoszacowania przekazywanej nam subwencji oświatowej , 
przekroczyło racjonalne wspomaganie procesu edukacji młodego pokolenia przez samorządy 
lokalne. Poziom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu podstawowych 
działań oświatowych, uniemożliwia prawidłową realizacje innych zadań własnych gmin\ 
i ogranicza jej rozwój . 
Czas na jwyższ) . ab\ wobec wzrostu gospodarczego i zwiększonych dochodów Państwa 
zwiększyć nakłady na subwencję. W przeciwnym wy padku samorządy staną przed paraliżem 
lokaln\ ch budżetów. 
Ó w paraliż bezpośrednio dotyka Gminę Chełmża, która w obecnej chwili zmuszona jest 
dof inansowywać ze środków własn>ch zadania oświatowe w w\sokości około 5 milionów 
złot \ch rocznie. S\luacja ta spotyka się z różnymi reakcjami budzącymi oddolne konfiikiy 
społeczne. 

W trosce o dobro Mieszkańców Gminy Chełmża, której jestem reprezentantem, 
wzywam do podjęcia natychmiastowych działań naprawczych w zakresie edukacji. 

J T 
f 

mgr iiiź./iacck Cfanieck. 

W załączeniu : 
List otwarty - stanowisko / G W RP 
w sprawie finansowania zadań 
oświatowy ch przez samorząd)' . 

Biuro Prezesa Rady Ministrów 
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List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

StAYicrdzamy. że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samoi^zsjdy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nalvladanii saniorządó\\ na subv\ encjonowaiie zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyriiu)>vanic algor> tmn naliczającego część oświatową 
śiubwcncji ogólnej dla samorządó^> nic jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć cz>nione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 . a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model len powstał dla innej siruktur\' sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon ośvviaiow>' na ucznia, rzeczy wiste pokry cie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

T c założenia od dawna są nieaktualne. Przeci\Mije. wy raźnie prefero^^ ćsny jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjassiska. stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anaclironiczne. 
Trzeba też wspomnieć o inn\ch narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkól. Te prawa zostały samoi-ządom odebranci 

Od w ielu już lat CZL4Ć ośw iatow a subw encji ogólnej nie w ystarcza na słlnansnw anie 
sulwvencjonow anych zadań ośw iatowy cli . Pow inna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszt> prowadzenia szkól. W i-zec/.yw isło.śei nie .*:t;ircza w 
w ielu samorządach w iejskich i miejsko-w icjskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje placowe 
zapowiadając, słusznie zapewrie. ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o ty m, czy płatnik, 
czyli samor^ząd otrzyma stosjwne ś rodki na wypłatę nowych wynagrodzeń? .\ie wspomina 
także o stosów nej rekompensacie na wykon>^vane. a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania zw iązane choćb> z w drażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wy płat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet p a ń s u \ a . 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń je^t jednocześnie ich płatnikiem, 
wy eliminuje wszystkie pojaw łające się w tej .sprawie w afpliwości i uczy ni przejrzy sty ni system 
llnansowania nauczycielskich wynagrodzeń . Będzie też zgodne z wyrażanymi prze/ \ \ s /ysfki i -
nauczycielskie związki zawodowi- postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 

61-812 Poznar i ul. Kantaka 4. tel. (61) 851 74 18: fax (61) 666 13 22 
w//-*w.zgwrp.pl e-mail; biuro@zgwrp.pl 

www.faGebook.com/zgwrp 
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S z a n o w n y P a n 
M a t e u s z M o r a w i e c k i 

P rezes Rady M i n i s t r ó w 

Jako Bu rm is t r z M i a s t a i G m i n y Kaz im ie rza Wie l ka uprze jm ie i n f o r m u j ę , iż p o p i e r a m 
„L is t o twa r t y - s t a n o w i s k o Związku G m i n Wie j sk i ch Rzeczypospo l i te j Po lsk ie j w s p r a w i e 
f i n a n s o w a n i a zadań o ś w i a t o w y c h przez samorządy " i zgadzam się z jego t reśc ią . 
F i n a n s o w a n i e ośw ia t y , w o b e c n i e d o s z a c o w a n i a p r z e k a z y w a n e j n a m s u b w e n c j i 
o ś w i a t o w e j , p rzekroczy ło r ac j ona lne w s p o m a g a n i e procesu edukac j i m ł o d e g o poko len ia 
przez samorządy loka lne . Poz iom n iezbędnego udziału w łasnych ś r o d k ó w w f i n a n s o w a n i u 
p o d s t a w o w y c h dz ia łań o ś w i a t o w y c h , un iemoż l iw ia p r a w i d ł o w ą real izację innych zadań 
w łasnych gminy i d e t e r m i n u j e je j r o z w ó j . 

Czas najwyższy, aby w o b e c w z r o s t u gospodarczego i zwiększonych d o c h o d ó w Państwa 
zwiększyć nak łady na edukac ję . W p r z e c i w n y m wypadku s t a n i e m y przed para l i żem 
b u d ż e t ó w loka lnych s a m o r z ą d ó w . 
W z y w a m do pod jęc ia n a t y c h m i a s t o w y c h dzia łań nap rawczych w zak res ie edukac j i . 

I ! U R M I S I R Z 
Miasta i Gimny^ 

AdaiiH^odzioch 

W załączeniu: 
List o twa r t y - s t a n o w i s k o Z G W R P 
w s p r a w i e f i n a n s o w a n i a zadań 
o ś w i a t o w y c h przez samorządy . 

Biuro Prezesa Rady Mfaiistrów ^ 
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t Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i tej Polskie j 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

St>vierdzamy, że obecny system flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sflnansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejsidch i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielside pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
tal^e o stosownej rekompensacie na >vykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. /, 
PrzewodnicaScy 

Związku Gmin vyi|ejskich 
Rzeczypospolite/f olskiej 

Marek Ols ^wski 
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Sienn ica, dn ia 15 luteeo 2019 r. 

nRP492890 

Szanowny Pan Mateusz Morawiecki 
Prezes Rady Ministrów 

Jako W ó j t Gminy S ienn ica uprze jmie in fo rmu ję , iż pop ie ram „List o twar ty -
s tanowisko Związku Gmin Wie jsk ich Rzeczypospol i te j Polskiej w sprawie f i nansowan ia zadań 
ośw ia towych przez samorządy" i zgadzam się z jego treścią. 

F inansowan ie oświaty , w o b e c n iedoszacowan ia przekazywanej nam subwenc j i ośw ia towe j , 
przekroczyło rac jona lne wspomagan ie procesu edukacj i m łodego pokolenia przez samorządy 
lokalne. Poz iom niezbędnego udziału własnych środków w finansowaniu pods tawowych 
działań ośw ia towych , un iemożl iw ia p raw id łową realizację innych zadań własnych gminy 
i de te rminu je je j rozwó j . 

Czas najwyższy, aby w o b e c wzros tu gospodarczego i zwiększonych d o c h o d ó w Państwa 
zwiększyć nakłady na edukację. W przec iwnym wypadku s tan iemy przed paral iżem budże tów 
lokalnych samorządów. 
W z y w a m do podjęcia na tychmias towych działań naprawczych w zakresie edukac j i . 

szczyk 

W załączeniu: 
List o twar ty - s tanowisko Z G W R P 
w sp raw ie finansowania zadań 
ośw ia towych przez samorządy. 

Biuro Prezesa Rady M nistrów 
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j | Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 

finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system flnansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyflkuwanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są niealctualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowycli. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkół. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na naucz}'cielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystide pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczyciełsldch wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. 
Przewodniczący 

Związku Gmin vyy5jskich 
Rzeczypospoiite/jfolskiei 

Marek Olsłfewski 

61-812 Poznań ul. Kantaka 4. te!. (61) 851 74 18; fax (61) 666 13 22 
www.zgwrp.pl e-mail: bluro@zgwrp.pl 

www.facebook.com/zgwrp 
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Jarocin, dnia 14.02.2019 r. 
KPRM 

WÓJT GMINY N A 
J a r o c i n 

OR.iTPbs.?)1^l^f§8!^oi9 | l f -02- 2019 

Szanowny Pan nnn4i52i i 

Mateusz Morawiecki 

Prezes Rady Min is t rów 

Jako Wójt Gminy Jarocin uprzejmie informuję, iż popieram „List otwarty -

stanowisko Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania 

zadań oświatowych przez samorządy". 

Sprawdziły się moje przewidywania, że po likwidacji g imnazjów w gminach 

wiejskich koszty utrzymania szkół znacznie wzrosną. Każda podwyżka płac dla nauczycieli 

powiększa rozziew pomiędzy otrzymywaną subwencją oświatową a rzeczywistymi kosztami 

utrzymania szkół. 

Moim zdaniem, samorządom gminnym uniemożliwia się pełnienie roli pełnoprawnego 

gospodarza szkół i placówek oświatowych. Nadal utrzymywany jest gorset nadmiernie 

szczegółowych przepisów prawa oświatowego, a zwłaszcza ustawy "Karta Nauczyciela". 

Samorząd gminny jest tylko pozornie organem prowadzącym, odpowiedzialnym 

za działalność szkół i placówek. W oświacie publicznej dominuje aparat administracji 

rządowej z wiodącą rolą M E N i wojewódzkich kuratorów oświaty. Po wyposażeniu 

kuratorów w prawo weta przy próbach reorganizacji sieci szkolnej samorządy gmin wiejskich 

muszą wydawać horrendalne kwoty na funkcjonowanie szkół z niewielką liczbą uczniów. 

Gdy księgowość w moim urzędzie pomyli się o 10 groszy lub zapisze wydatek 

w nieodpowiednim paragrafie, to j a jako wójt gminy jestem karany przez kolegium R I O za 

przekroczenie dyscypliny finansów publicznych. Jeśli zaś wydaje - zmuszony przez rząd - na 

edukację jednego ucznia 20 000 zł rocznie zamiast 5 000 zł to wszystko jest w porządku, 

chociaż de facto jest to olbrzymie marnotrawstwo i niegospodarność. W skali kraju są to 

olbrzymie kwoty, które mogłyby być zaangażowane w nadrabianie cywilizacyjnych 

zapóżnień. Uważam, że Najjaśniejsza Rzeczypospolita nie powinna w majestacie prawa 

rujnować finansów gmin wiejskich. 

Biorąc pod uwagę powyższe uważam za jak najbardziej zasadne oddanie prowadzenie 

szkół Państwu, skoro ono lepiej wie jak to robić. Niech zostanie przywrócony model 

przedwojenny, w którym państwo decydowało, gdzie może powstać szkoła, ale za to opłacało 

Biuro Prezesa Rady Ministrów WA^A 



pensje nauczycieli i wydatki na pomoce naukowe. luć^eriał) do nauki i biblioteki, gminy zaś 

utrzymywały budynki szkolne, dbały o remonty i utrzymanie czystości. Podział kompetencji 

pomiędzy samorządem a państwem w przedwojennym rozwiązaniu był bardzo czytelny. 

Dzięki temu uniknęlibyśmy nieustającej wojny pomiędzy samorządem a rządem 

w tej, tak ważnej dziedzinie. 

z poważaniem 

WÓJpr G M I N Y 

Zbidt iX Walczak 

W załączeniu: 

List otwarty - stanowisko ZGWRP w sprawie finansowania zadań oświatow>'cli p r z e z -
samorządy. 

Otrzymują: 
1. Adresat 
2. A/a 



I Związek Gmin Wiejskich Rzeczypospol i te j Polskiej 

List otwarty - Stanowisko 
Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej 

w sprawie 
finansowania zadań oświatowych przez samorządy 

Stwierdzamy, że obecny system finansowania zadań oświatowych przez samorządy 
wyczerpał się! Część oświatowa subwencji ogólnej, w następstwie wieloletniego niedoszacowania 
rosnących corocznie w tej dziedzinie zadań, pozostaje obecnie bez sensownego związku 
z rzeczywistymi nakładami samorządów na subwencjonowane zadania oświatowe. 

Naprawa systemu poprzez modyfikowanie algorytmu naliczającego część oświatową 
subwencji ogólnej dla samorządów nie jest możliwa. Pokazują to niefortunne, choć czynione w 
dobrej wierze i z udziałem strony samorządowej próby dostosowania zbudowanego w latach 1999-
2000 , a później zmienianego wielokrotnie modelu podziału subwencji oświatowej. 

Model ten powstał dla innej struktury sieci szkolnej, budowanej przy założeniu, że proces 
racjonalizacji będzie systematycznie postępował sprawiając, iż liczebność oddziałów szkolnych 
zapewni, poprzez bon oświatowy na ucznia, rzeczywiste pokrycie kosztów prowadzenia oddziału 
i całej szkoły z subwencji oświatowej. 

Te założenia od dawna są nieaktualne. Przeciwnie, wyraźnie preferowany jest proces 
wręcz odwrotny. Nie oceniając zjawiska, stwierdzić trzeba, że narzędzie stało się anachroniczne. 
Trzeba też wspomnieć o innych narzędziach kształtowania kosztów prowadzenia zadań 
oświatowych, jak swoboda samorządów w kształtowaniu sieci szkolnej oraz decydującego wpływu 
na arkusze organizacyjne szkół. Te prawa zostały samorządom odebrane! 

Od wielu już lat część oświatowa subwencji ogólnej nie wystarcza na sfinansowanie 
subwencjonowanych zadań oświatowych. Powinna wystarczyć na nauczycielskie 
wynagrodzenia oraz inne bieżące koszty prowadzenia szkól. W rzeczywistości nie starcza w 
wielu samorządach wiejskich i miejsko-wiejskich nawet na nauczycielskie pensje. 

Minister Edukacji prowadzi ze środowiskiem nauczycielskim negocjacje płacowe 
zapowiadając, słusznie zapewne, ich podwyższenie. Nie wspomina jednak o tym, czy płatnik, 
czyli samorząd otrzyma stosowne środki na wypłatę nowych wynagrodzeń? Nie wspomina 
także o stosownej rekompensacie na wykonywane, a niedoszacowane w ostatnich latach nowe 
zadania związane choćby z wdrażaniem reformy systemu edukacji. 

W tej sytuacji jedynym racjonalnym i bezpiecznym dla polskiego systemu edukacji 
rozwiązaniem jest przejęcie obowiązku wypłat wynagrodzeń nauczycielskich bezpośrednio 
przez budżet państwa. 

Zasada, iż ustalający wysokość wynagrodzeń jest jednocześnie ich płatnikiem, 
wyeliminuje wszystkie pojawiające się w tej sprawie wątpliwości i uczyni przejrzystym system 
finansowania nauczycielskich wynagrodzeń. Będzie też zgodne z wyrażanymi przez wszystkie 
nauczycielskie związki zawodowe postulatami! 

Poznań, dnia 7 lutego 2019 r. . A 
Przewodniczący 

Związku Gmin V*ejskich 
Rzeczy FKJSpolitejffolskiej 

Marek Olsl^wski 
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